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Protokół nr 11/2023 

ze wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu i Infrastruktury  
oraz Komisji Spraw Społecznych Rady Gminy Mszana 

w dniu 18 maja 2023 r. 

Obrady rozpoczęto 18 maja 2023 r. o godz. 14:30, a zakończono o godz. 17.15 tego samego dnia. 
W posiedzeniu wzięło udział 7/7 członków Komisji Spraw Społecznych. Obrady były prawomocne. Obecni: 

1. Rafał Bura 
2. Roman Goik 
3. Magdalena Herman 
4. Celina Mizia 
5. Tomasz Mrowiec 
6. Elżbieta Skorupa 
7. Ewa Wawrzyczny. 

Lista obecności radnych KSS stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 
W posiedzeniu wzięło udział 8/8 członków Komisji Budżetu i Infrastruktury. Obrady Komisji były prawomocne. 
Obecni: 

1. Beata Wieszołek 
2. Marek Kotula 
3. Roman Bura 
4. Piotr Kuczera 
5. Marek Liśnikowski 
6. Ilona Mura 
7. Krzysztof Rduch 
8. Wioleta Szotek. 

Lista obecności radnych KBiI stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Posiedzenie odbyło się na sali posiedzeń Urzędu Gminy w Mszanie.  
W posiedzeniu wzięli udział zaproszeni goście: prof. dr hab. inż. Andrzej Szlęk, Kierownik Pracowni Procesów 
Spalania i Zgazowania Paliw Politechniki Śląskiej w Gliwicach, Pan Zygmunt Migas – Przewodniczący 
Rejonowego Związku Spółek Wodnych Melioracyjnych w Wodzisławiu Śl., Pan Mirosław Winkler – 
Przewodniczący Gminnej Spółki Wodnej, a także Wójt Gminy Pan Mirosław Szymanek, Z-ca Wójta Pan Błażej 
Tatarczyk, Skarbnik Małgorzata Gąsior, Sekretarz Gminy Joanna Szymańska, kierownicy i pracownicy Urzędu 
Gminy. Lista obecności gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  

Punkt 1. Otwarcie posiedzenia 

Wspólne posiedzenie otworzył i poprowadził Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych Pan Rafał Bura. Po 
sprawdzeniu list obecności stwierdził, że obrady każdej z komisji są prawomocne. Następnie powitał radnych 
oraz gości. 
Prowadzący obrady odczytał porządek obrad:  

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie jego prawomocności. 
2. Udział Gminy Mszana w Programie Life. "Energetyka neutralna klimatycznie". 
3. Działania proekologiczne Gminy, działalność punktu Czyste Powietrze, analiza działalności eko-

doradcy. 
4. Melioracja na terenie Gminy, działalność Gminnej Spółki Wodnej. 
5. Oświetlenie uliczne na terenie Gminy - koszty funkcjonowania, plany inwestycyjne. 
6. Analiza sprawozdania z wykonania budżetu za 2022 r. 
7. Informacja o umorzeniach, odroczeniach, rozłożeniu na raty i zwolnieniach podatkowych w Gminie w 

2022 r. 
8. Przyjęcie protokołów. 
9. Sprawy bieżące - opiniowanie projektów uchwał. 
10. Zakończenie posiedzenia. 

Prowadzący poinformował, że pkt. 1 został zrealizowany i przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

Punkt 2. Udział Gminy Mszana w Programie Life 

W tym punkcie głos zabrał Wójt Mirosław Szymanek, przypominając, że Gmina przystąpiła do projektu „Śląskie. 
Przywracamy błękit” w ramach Programu Priorytetowego Life. Jest to największy w Europie taki projekt 
ochrony powietrza. Żeby Gmina mogła go realizować, został zatrudniony ekodoradca. Zadania ekodoradcy są 
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dobrym uzupełnieniem działań proekologicznych gminy, skupiają się głównie na działalności edukacyjnej i 
informacyjnej. Funkcję tę od maja 2022 roku pełni pani Monika Guzy-Woźnicka, zatrudniona w wymiarze ½ 
etatu w ramach projektu „Śląskie. Przywracamy błękit” współfinansowanego w ramach  programu LIFE Unii 
Europejskiej – program działań na rzecz środowiska i klimatu oraz Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej. 
 
Następnie prof. dr hab. inż. Andrzej Szlęk, Kierownik Pracowni Procesów Spalania i Zgazowania Paliw 
Politechniki Śląskiej w Gliwicach, koordynator projektu na Politechnice Śląskiej przedstawił wykład  "Energetyka 
neutralna klimatycznie". 
Odnawialne źródła energii, takie jak farmy wiatrowe i panele fotowoltaiczne, to gigantyczne źródło energii. Na 
razie stanowią jednak zaledwie 4 procent wytwarzanej energii w skali świata. Problemem są koszty, jednak 
rozwój technologii sprawia, że koszty te coraz bardziej spadają, a paliw kopalnych rosną.  Drugim problemem 
jest magazynowanie energii pozyskanej z fotowoltaiki, ale w tym temacie także trwają intensywne badania w 
tym zakresie na całym świecie. 
Jednym z projektów jest realizowany m.in. przez Województwo Śląskie projekt Life. Ma on 90 partnerów, 
przede wszystkim gminy. W ramach programu Politechnika Śląska prowadzi m.in. studia podyplomowe dla 
ekodoradców. Ponadto ma zostać wytypowanych 5 budynków będących w zarządzie gmin, po to, żeby 
przerobić je na budynki neutralne klimatycznie. Jest to projekt demonstracyjny, budynki mają zostać 
wyposażone w instalacje, które nie będą emitować CO2 do atmosfery. Na obecnym etapie realizacji projektu 
zinwentaryzowane zostało 130 budynków. Urząd Marszałkowski przeprowadzi przetarg na montaż 
szczegółowego monitoringu zużycia energii w 27 budynkach. Na podstawie pozyskanych danych zostaną 
zaproponowane systemy energetyczne dla 5 wytypowanych budynków, które będą systemami o zerowej emisji 
CO2. 
 
Głos zabierali: 
 Wójt Mirosław Szymanek zadał pytanie, czy Europa nie zaciska sobie pętli na szyi, wdrażając coraz bardziej 

rygorystyczne przepisy, gdy tymczasem największe państwa emitują najwięcej CO2 do atmosfery. W tej 
skali 4% powierzchni, jaką stanowi Europa, to bardzo niewiele. 

 Prof. Szlęk odpowiedział, że to prawda, ale za wdrażaniem OZE będzie przemawiać coraz niższy koszt 
pozyskiwania energii w porównaniu do energii z paliw kopalnych. Drugi argument to bezpieczeństwo 
energetyczne poprzez uniezależnienie się od dostaw surowców energetycznych, których ilość jest 
ograniczona. Tymczasem energia z wiatru i słońca jest praktycznie nieograniczona. 

 Na pytanie Radnego Piotra Kuczery w sprawie utylizacji płyt fotowoltaicznych, prof. Szlęk odpowiedział, że 
panele nie są agresywne dla środowiska, nie należy tego demonizować, podobnie jak łopat z turbin 
wiatrowych - są one neutralne dla środowiska, mogą być mielone i używane np. jako podsypka przy 
budowie dróg. Gdy porównamy ilość megawatogodzin wyprodukowanych przez turbinę wiatrową z ilością 
megawatogodzin wyprodukowanych przez elektrownię węglową i policzymy ilość odpadów, to popiołu z 
węgla jest ok. 20-krotnie więcej. 

 Pani Monika Guzy Woźnica uzupełniła, że koszt utylizacji paneli fotowoltaicznych to ok. 1,5-2,5 zł brutto za 
kilogram. 

 Radny Roman Goik zauważył, że postawienie elektrowni słonecznej lub wiatrowej to jedno, natomiast 
konieczne jest najpierw zainwestowanie w sieci, które tę energię będą przesyłać. Obecnie są one 
niewydajne, przeciążane, następują wyłączenia, skoki napięcia, dlatego i energia z fotowoltaiki jest 
marnowana. 

 Pan A. Szlęk potwierdził. O tym się mówi od 20 lat, że przy budowie autostrad powinno się prowadzić linie 
energetyczne dużej przepustowości. Na razie do tego nie doszło, a jest to bardzo ważne. Jeśli nie zrobiono 
tego wcześniej, powinno być robione teraz. Europa idzie w tym kierunku.  

Po zakończeniu dyskusji Wójt Gminy podziękował przedstawicielowi Politechniki za prezentację tematu. Zwrócił 
też uwagę, że musi być ściślejsza współpraca pomiędzy politykami, a światem nauki. 
Prowadzący obrady zamknął ten punkt porządku obrad i przeszedł do kolejnego. 

Punkt 3. Działania proekologiczne Gminy 

W tym punkcie szczegółowo swoją działalność omówiła ekodoradca Monika Guzy-Woźnicka. Do jej głównych 
obowiązków należy działalność edukacyjno-informacyjna dla mieszkańców gminy dotycząca działań 
zmierzających ku poprawie jakości powietrza w województwie śląskim. Kończy studia podyplomowe na 
kierunku Eko Energetyka na Politechnice Śląskiej w Gliwicach, gdzie program jest tak opracowany, by po ich 
ukończeniu móc wykonywać audyty energetyczne czy być merytorycznym wsparciem dla mieszkańców 
odnośnie doborów odpowiednich rozwiązań energooszczędnych.  
Działania ekodoradcy dla mieszkańców Gminy to głównie: porady dotyczące programów dofinansowujących 
wymianę źródeł ciepła, porady w sprawie OZE (fotowoltaika i pompy). 



 3

W marcu ekodoradca przeprowadziła ponad 40 badań kamerą termowizyjną wśród mieszkańców gminy. 
Prowadzi także kampanię edukacyjno-informacyjną dla dzieci Gminy Mszana pn. „ Ekologicznie z książeczką i 
bajeczką”. Od września 2022 roku do czerwca 2023 spotyka się cyklicznie raz w miesiącu z 6 grupami 
przedszkolnymi we wszystkich 3 sołectwach. Spotkania mają na celu poszerzenie wiedzy ekologicznej wśród 
najmłodszych mieszkańców. W ramach realizowanych lekcji omawiane były tematy z zakresu recyklingu i 
segregacji odpadów, zjawiska jakim jest smog, jedzenia ekologicznego i jego dostępności, zagadnień związanych 
z oszczędzaniem energii elektrycznej i wody, różnic domu ekologicznego i energochłonnego. Obchodzono z 
dziećmi Dzień Czystego Powietrza, Dzień obniżania kosztów energii, Dzień bez opakowań foliowych. W ramach 
kampanii ekodoradca wymyśliła autorską bajkę pt. „Drużyna walki ze smogiem” osadzoną w miejscowości o 
zbliżonej nazwie - Mszanka, w której 3 bohaterowie pomogli mieszkańcom przegnać smog z miejscowości. 
Zarówno kampania, jak konkursy zostały docenione i zamieszczone w kalendarzu 30-lecia LIFE, publikowanego 
w całej UE. 
Inne działania ekodoradcy: 

 Organizacja dwóch spektakli ekologicznych w maju 2022 i 2023, skierowanych do uczniów szkół 
podstawowych. 

 Czynny udział w piknikach organizowanych przez GOKiR (własne stanowisko) oraz prowadzenie zajęć 
w ramach organizowanych przez bibliotekę wakacji dla dzieci z sołectwa Gogołowa.  

 Organizacja Dnia Ziemi w dniu 21-04-2023: cykl zajęć z uczniami klas 1-8. Tematyka: energooszczędny 
dom i segregacja śmieci, czym jest plastik i z czego powstaje oraz tematyka związana z Zero Waste. 

 
Następnie działania proekologiczne Gminy, w tym funkcjonowanie punktu Czyste Powietrze, przedstawiła 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Funduszy Zewnętrznych, Pani Dorota Rajszys. 

1. Działania na rzecz poprawy jakości powietrza: 
1.1. Dotacje do wymiany urządzeń grzewczych w ramach Programu Ograniczania Niskiej Emisji 
W roku 2022 zrealizowanych zostało 72 inwestycje, gdzie 61 były to kotły gazowe, 11 – kotły na pellet, na 
kwotę 359.237,50 zł (umorzenie pożyczki WFOŚiGW). Poziom dofinansowania kształtował się następująco: 40% 
nie więcej niż 5.000 zł przy wymianie na pellet, 50% nie więcej niż 5.000 zł przy wymianie na gaz. 
1.2. Punkt Konsultacyjny Programu Czyste Powietrze  
W roku 2020 gmina podpisała porozumienie z WFOŚiGW w Katowicach, na mocy którego uruchomiony został 
dla mieszkańców naszej gminy Punkt Konsultacyjny Programu Czyste Powietrze. W styczniu 2022 r. został 
podpisany Aneks do Umowy mający na celu przedłużenie funkcjonowania Punktu konsultacyjno-
informacyjnego. Kolejny Aneks do Umowy zawarto w lipcu 2022 r. W Punkcie konsultacyjno-informacyjnym 
mieszkańcy otrzymują informacje nt. zasad przystąpienia do Programu oraz niezbędną pomoc w wypełnieniu 
wniosku o przystąpienie do Programu. Pracownik Punktu pomaga również w wypisaniu wniosku o płatność oraz 
w skompletowaniu wszystkich niezbędnych załączników koniecznych do prawidłowego rozliczenie 
przedsięwzięcia. Za pośrednictwem Punktu konsultacyjno-informacyjnego w 2022r zostały złożone w sumie 99 
wnioski o przystąpienie do Programu (28 w I kwartale; 21 w II kwartale; 26 w III kwartale; 24 w IV kwartale). 
Pomoc w rozliczeniu inwestycji i sporządzeniu wniosku o płatność oraz skompletowaniu załączników otrzymały 
179 osoby (70 w I kwartale; 32 w II kwartale; 28 w III kwartale; 49 w IV kwartale). Łącznie, od początku istnienia 
Punktu dla Gminy Mszana, złożono 524 wnioski, a sumaryczna kwota wypłaconych dotacji wyniosła 2 519 
736,04 zł (stan na 31.12.2022 r.). 
1.3. Kontrole kotłowni pod kątem spalania odpadów 
W urzędzie działa zespół składający się z 7 przeszkolonych pracowników, którzy przeprowadzają kontrole 
kotłowni pod kątem spalania odpadów lub paliw zakazanych uchwałą antysmogową. W trakcie kontroli 
właściciele posesji pouczani są o zakazach wynikających z uchwały antysmogowej, o konieczności wymiany 
urządzeń grzewczych zgodnie z ww. uchwałą, o możliwości ubiegania się o dotacje z programów gminnych lub 
rządowych oraz o konieczności spalania górnego w kotłach bez podajników. W roku 2022 Urząd Gminy w 
Mszanie przeprowadził 48 kontroli palenisk. W trakcie przeprowadzonych kontroli nie stwierdzono wykroczeń 
w postaci eksploatacji kotłów niespełniających wymogów Uchwały Antysmogowej. 

2. Inne działania związane z ochroną środowiska: 
2.1. Dotacje dla osób fizycznych na budowę przyłączy kanalizacyjnych, przydomowych oczyszczalni ścieków, 
zdjęcia i utylizacji azbestu 
W ramach działań na rzecz ochrony środowiska na podstawie podjętej przez Radę Gminy uchwały wypłacane są 
z budżetu Gminy dotacje dla mieszkańców Gminy Mszana na następujące zadania: budowa odcinka systemu 
kanalizacji sanitarnej, budowa przydomowej oczyszczalni ścieków, usuwanie materiałów zawierających azbest.  
Zasady dofinansowania są następujące: 

 budowa przyłącza kanalizacyjnego – 70% kosztów kwalifikowanych nie więcej niż 2000 zł, przy czym 
minimalny wkład mieszkańca musi wynieść 1000 zł 

 budowa przydomowej oczyszczalni ścieków – 50% nie więcej niż 2000 zł, przy czym dofinansowane 
będą inwestycje wyłącznie dla tych mieszkańców, którzy na dzień składania wniosku o dofinansowanie 
nie mają możliwości podłączenia się do kanalizacji sanitarnej 

 utylizacja wyrobów zawierających azbest – 70% nie więcej niż 2000 zł   
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W roku 2022 z budżetu gminy udzielono łącznie 17 dotacji na powyższe zadania, z czego: 8 dotacji do inwestycji 
związanych z budową przyłącza kanalizacyjnego na łączną kwotę 13.062,27 zł; 5 dotacji na zdjęcie i utylizację 
azbestu na łączna kwotę 5.686,63 zł oraz 4 dotacje do budowy przydomowej oczyszczalni ścieków  na kwotę 
8.000 zł. 
2.2. Dotacje dla Gminnej Spółki Wodnej 
W roku 2022 z budżetu gminy udzielono dotacji Gminnej Spółce Wodnej w wysokości 15.000 zł na zadanie 
polegające na odbudowie i konserwacji rowu R-1 na długości 370mb w sołectwie Połomia (rejon pizzerii Lolo). 
W roku 2023 Gminna Spółka Wodna również otrzymała dotację z budżetu gminy w kwocie 15.000  zł na remont 
i konserwację rowu R-6 w Połomi na długości 400 mb. 
2.3. Prowadzenie ewidencji i kontrola bezodpływowych zbiorników na nieczystości ciekłe oraz działania 
związane z obowiązkiem wykonania przyłącza kanalizacyjnego 
Urząd dotychczas prowadził ewidencję przyłączy kanalizacyjnych oraz zbiorników bezodpływowych w bazie 
systemu GOMiG. Nadmienić należy, że w trakcie kontroli kotłowni pracownicy urzędu również mają prawo 
skontrolowania posiadania zbiornika na nieczystości ciekłe oraz kwitów za wywóz ścieków. Na chwilę obecną 
urząd analizuje złożone przez mieszkańców formularze dot. rodzaju posiadanego urządzenia związanego z 
gospodarowaniem ściekami komunalnymi. Na podstawie tych danych utworzona zostanie baza i 
przeprowadzone zostaną kontrole w tym zakresie. 
2.4. Akcje edukacyjne 
W ramach działań proekologicznych gmina publikuje co jakiś czas w „Naszych Wieściach Gminnych” bądź też na 
stronie internetowej urzędu informacje dotyczące m.in. konieczności podłączenia budynków do kanalizacji 
sanitarnej, usuwania azbestu, stosowania ekologicznych źródeł ciepła, poprawnej gospodarki odpadami 
komunalnymi, bądź też zagrożeń wynikających ze spalania odpadów w domowych kotłowniach, czy też 
wypalania traw. Działania te nie generują dodatkowych kosztów obciążających budżet gminy. Na terenie naszej 
gminy działa również ekodoradca w ramach Programu Life, który prowadzi kampanie edukacyjno – 
informacyjne. 
Na terenie gminy w 3 sołectwach zainstalowano czujniki do pomiaru jakości powietrza. Wyniki pomiaru można 
śledzić na bieżąco na stronie: https://map.airly.eu/pl   
Na stronie internetowej UG została utworzona zakładka „ Jakość powietrza”,  w której jest wiele artykułów 
dotyczących jakości powietrza wraz z linkami do strony WIOŚ. 
2.5. Działania proekologiczne prowadzone w placówkach oświatowych na terenie Gminy 
Placówki oświatowe z terenu naszej gminy prowadzą akcje z zakresu wiedzy  
o środowisku i jego ochronie, konkursy wiedzy ekologicznej, akcje „Sprzątanie świata”, konkursy przyrodniczo – 
ekologiczne w ramach obchodów Dnia Ziemi.  
W 2022r. przeznaczono kwotę 900 zł na cele związane z udziałem dzieci szkolnych w powyższych akcjach (po 
300zł na każdą placówkę oświatową). Za kwotę tę szkoły zakupiły głównie nagrody w formie książek, albumów 
itp. W roku 2023 w budżecie gminy również przeznaczono kwotę 900 zł na powyższe działania. 
2.6. Likwidacja dzikich wysypisk śmieci 
W ramach posiadanych środków finansowych na bieżąco likwidowane są dzikie wysypiska śmieci powstające 
głównie wzdłuż dróg gminnych. Pracownicy tut. Urzędu (brygady) starają się na bieżąco usuwać powstające 
wysypiska, a zebrane odpady gromadzone są w kontenerach ustawionych za urzędem i na bieżąco odbierane 
przez firmę, z którą Urząd Gminy posiada podpisaną umowę. Koszty likwidacji dzikich wysypisk obciążają budżet 
gminy i wliczone są w koszty usuwania odpadów komunalnych powstających w urzędzie.   
Na bieżąco przez pracowników obsługi uprzątane są również przydrożne rowy, przystanki komunikacji 
publicznej, place, parkingi oraz inne miejsca publiczne.  
2.7. Utrzymanie czystości i porządku w miejscach publicznych 
Pracownicy brygad tut. urzędu na bieżąco starają się dbać o czystość i porządek w miejscach publicznych 
poprzez zbieranie m.in. odpadów z przystanków komunikacji publicznej, z miejsc publicznych czy wzdłuż dróg 
gminnych. Koszty tych działań obciążają budżet gminy, gdyż zebrane odpady zbierane są do kontenerów, które 
na podstawie spisanej umowy pomiędzy firmą a urzędem na bieżąco są zgłaszane w celu ich opróżnienia. 
 
Nie było pytań do informacji. 
Na zakończenie tego punktu Wójt Gminy podkreślił, że uruchomienie punktu Czyste Powietrze, jak też udział 
gminy w projekcie „Śląskie. Przywracamy błękit” w ramach Programu Priorytetowego Life mają jeden główny 
cel: aby powietrze, którym oddychamy było coraz czystsze, a niebo nad naszymi głowami coraz bardziej 
błękitne. 

Punkt 4. Melioracja na terenie Gminy 

W tym punkcie Pan Mirosław Winkler – Przewodniczący Gminnej Spółki Wodnej przedstawił sprawozdanie z 
działalności spółki w 2022 roku. GSW obejmowała swoim działaniem sołectwa Połomia i Gogołowa na obszarze 
o powierzchni 1318 ha, administrowała rowy melioracyjne o łącznej długości 17,8 km oraz 430 ha drenowania. 
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W 2022 roku GSW poprzez brygady robocze Rejonowego Związku Spółek Wodnych Melioracyjnych w 
Wodzisławiu Śl. wykonała konserwację rowów – 3.205 metrów bieżących, dodatkowo konserwacja 150 m 
rowów na zlecenie Powiatowego Zarządu Dróg. Koszty wyniosły ponad 181 tys. zł. 
Na wykonanie budżetu składały się: dotacja z budżetu Województwa Śląskiego – 22 tys. zł, pozostałość z roku 
poprzedniego – 6,4 tys. zł, składki mieszkańców – 16,4 tys. zł, dotacja z Urzędu Gminy Mszana – 15 tys. zł, 
dotacja z PZD – 5,2 tys. zł, środki z kopalni na likwidację szkód górniczych – 122,6 tys. zł. 
Plan składek członkowskich wyniósł 22 tys. zł, zebrano: 16,4 tys. zł. W tym: Połomia – plan: 15,1 zł, zebrano: 
10,7 tys. zł; Gogołowa – plan: 7 tys. zł, zebrano: 5,6 tys. zł. 
W ramach szkód górniczych wykonano konserwację i odbudowę:  
- rowu R8 w Gogołowej (ul. Leśna i Cicha) na sumę 32,9 tys. zł, 465 m bieżących;  
- rowu R8 w Gogołowej na sumę 30,7 tys., 480 mb,  
- rowu R8A w Gogołowej na sumę 23,7 tys., 400 mb, 
- rowu BD w Gogołowej na sumę 35,2 tys., 685 mb. 
Z dotacji gminnej GSW wykonała odbudowę i konserwację rowu R1 w Połomi na długości 370 mb.  
Z dotacji budżetu Województwa Śląskiego dofinansowano odbudowę i konserwację rowu R1 w Połomi na 
kwotę 10,6 tys. zł oraz rowu R5 w Połomi na granicy z Marklowicami na kwotę 11,4 tys. zł. 
Na zlecenie PZD w sołectwie Gogołowa wykonano konserwację rowu R8 w kierunku ul. Boryńskiej na kwotę 6,4 
tys. zł, 150 mb. 
 
Następnie Pan Zygmunt Migas – Przewodniczący Rejonowego Związku Spółek Wodnych Melioracyjnych w 
Wodzisławiu Śl. przedstawił plany spółki dotyczące robót na bieżący rok w sołectwach Połomia i Gogołowa 
(Mszana nie należy do GSW). Obszar zmeliorowany w Połomi wynosi 471 ha, a w Gogołowej 68 ha. Rowów w 
Połomi jest 11.130 metrów, zaś w Gogołowej 6.730 metrów. Plan finansowy na 2023 rok zakłada: składki 
członkowskie w Połomi - 16,5 tys. , w Gogołowej – 7 tys. zł, dotacja z UG - 15 tys., pozostałość z roku 2022 - 718 
zł, z budżetu wojewódzkiego - 15 tys. zł, z PZD - 5,2 tys., za szkody górnicze - 45 tys.  
 
Wójt M. Szymanek podziękował przedstawicielom spółki wodnej za działalność, za pracę społeczną członków 
GSW. Powiedział, że zaniepokoiły go informacje w mediach o planach przejścia na emeryturę Pana Z. Migasa, 
który ma bardzo duże doświadczenie. Temat melioracji jest bardzo ważny, zwłaszcza przy anomaliach 
pogodowych, jakie coraz częściej występują. Melioracja jest bardzo ważna, by chronić tereny przed skutkami 
ulewnych deszczy, czy zapobiegać powodziom.  
Pan Z. Migas odpowiedział, że ma już ponad 55 lat pracy. Szuka zastępcy, ale trudno takiego znaleźć. 
Zapowiedział, że nie chce odchodzić nagle, chce wprowadzić następcę w obowiązki.  
Pan M. Wikler dodał, że Gminna Spółka Wodna stara się jak najlepiej wykonywać swoją pracę, tegoroczne 
opady jak na razie pokazały, że rowy na terenie Połomi i Gogołowej spełniają swoje zadanie. Dzięki 
dofinansowaniu z różnych źródeł spółka daje radę jakoś utrzymywać rowy na naszym terenie.  

Więcej głosów nie było.  

Punkt 5. Oświetlenie uliczne na terenie Gminy 

Temat oświetlenia ulicznego omówiła Pani Monika Guzy-Woźnicka. Koszt energii elektrycznej związanej z 
oświetleniem ulic, parku i ronda wyniósł 250 755,58 zł brutto. 
Dystrybucja energii elektrycznej związanej z oświetleniem ulic, parku i ronda - 126 050,86 zł brutto. 
Eksploatacja oświetlenia ulicznego kosztowała 218.406,50 zł. 
Liczba opraw eksploatowanych to 1092 szt. w tym: 
• 1082 szt. w pełnej eksploatacji 
• 10 szt. pozostających na gwarancji ( 9 szt. do 31.03.2024r. , 1 szt. do 30.06.2024r) 
Od 1.07.2022r. do 30.09.2023 r. stawka ryczałtowa wynosi: 13,71 zł – dla punktu świetlnego objętego pełną 
eksploatacją, 10,97 zł – dla punktu świetlnego na gwarancji. 
Cena jednostkowa z tytułu współkorzystania (dzierżawy słupa) z infrastruktury elektroenergetycznej dla 
jednego słupa wynosi  3,25zł tj: 
3,25 zł x 13 szt. słupów = 42,25 zł/ miesiąc 
42,25 zł x 12 miesięcy = 507 zł/ rok 
Eksploatacja oświetlenia ok. 18.500,00 zł/miesiąc. 
 
Inwestycje oświetleniowe przyjęte do realizacji w Budżecie Gminy na rok 2023 r. omówiła Kierownik Referatu 
Planowania i Inwestycji Pani Aleksandra Tkocz. Są to: 

1. Budowa elektroenergetycznej sieci napowietrznej poniżej 1KV, słupów żelbetowych wraz z oprawami 
oświetleniowymi w celu oświetlenia ul. Szymborskiej w Mszanie. Koszt - 47.000 zł. Źródło 
finansowania - budżet Gminy, złożono wniosek do Urzędu Marszałkowskiego o dofinansowanie w 
ramach Konkursu Inicjatywa Sołecka (możliwe dofinansowanie  50% -23.500 zł)  

2. Budowa elektroenergetycznej sieci napowietrznej poniżej 1KV, słupów żelbetowych wraz z oprawami 
oświetleniowymi w celu oświetlenia ul. Szybowej w Połomi. Koszt - 45.000 zł. Źródło finansowania - 
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budżet Gminy, złożono wniosek do Urzędu Marszałkowskiego o dofinansowanie w ramach Konkursu 
Inicjatywa Sołecka (możliwe dofinansowanie  50% -22.500 zł) 

3. Budowa oświetlenia ulicznego odnogi ul. Wodzisławskiej wraz z wykonaniem projektu. Koszt – 45.235 
zł. Źródło finansowania – Fundusz sołecki. Umowa zawarta 15.03.2023 r. Termin wykonania - 
17.07.2023 

4. Dokumentacja projektowa oświetlenia – odnoga Słonecznej i łącznika ul. Wiejskiej i Słonecznej w 
Gogołowej. Koszt – 13.000 zł. Źródło finansowania - Fundusz sołecki. Umowa zawarta 15.05.2023 r. 
Termin wykonania 15.09.2023 r.  

W tym punkcie Wójt M. Szymanek i Pani Patrycja Gadomska poinformowali, że gmina nie będzie na razie 
realizować modernizacji oświetlenia na terenie całej gminy. Chciano to zrobić w ramach projektu, w którym 
Mszana była gminą wiodącą wraz z gminami Godów i Jastrzębie. W trakcie dalszych działań nastąpiły zmiany, 
na etapie konstruowania tzw. SZOOP, czyli dokumentu szczegółowego opisu osi priorytetowych – zmieniły się 
zasady. Obecnie oświetlenie uliczne nie może być zadaniem dotacyjnym. Można na takie zadanie sięgnąć po 
pożyczkę, być może w jakiejś części umarzalną, ale dla gminy taka pożyczka nie jest dobrym rozwiązaniem, 
dlatego odstąpiono od realizacji tego zadania, pozostali partnerzy również podjęli taką decyzję. Być może w 
ramach tego projektu gmina będzie się starać o dotację na termomodernizację szkoły w Gogołowej. Również 
będzie to zadanie realizowane w partnerstwie, czyli trzeba będzie poszukać gmin, które chcą realizować 
podobne cele. Trwają już rozmowy z gminą Kornowac. 
Nie było pytań. 
 
Prowadzący obrady ogłosił 10-minutową przerwę. Obrady wznowiono o godz. 16.10 od punktu 6. 

Punkt 6. Analiza sprawozdania z wykonania budżetu za 2022 r. 

Sprawozdanie z wykonania budżetu za 2022 rok zostało przekazane do Rady Gminy oraz do Regionalnej Izby 
Obrachunkowej zarządzeniem Wójta z dnia 27 marca 2023 r.   Najważniejsze punkty omówiła Skarbnik 
Małgorzata Gąsior. Po stronie dochodów budżet przewidywał realizację w kwocie 54.362.759,49 zł. Dochody 
wykonano w kwocie: 49.681.799,76 zł, co daje 91,39%. Po stronie wydatków za 2022 rok budżet przewidywał 
kwotę: 56.892.096,22 zł. Wydatkowano 48.454.966,49 zł, co stanowi 85,16 %. Realizacja części inwestycji 
przesunęła się na rok 2023 r.  
Na dzień 31.12.2022 r. zadłużenie gminy wynosiło 5.870.195,63 zł, tytułem: 

 obligacje ING Bank Śląski S.A – 3.900.000,00 zł /spłata do dnia 31.12.2026 r./ 
 pożyczka z WFOŚiGW – 301.389,00 zł /spłata do dnia 30.11.2024 r./ 
 pożyczka z WFOŚiGW – 1.309.569,13 zł /spłata do dnia 31.10.2028 r./ 
 pożyczka z WFOŚiGW – 359.237,50 zł /spłata do dnia 15.12.2029 r./ 

W 2022 r. na spłatę długu zaplanowano kwotę 312.412,00 zł, z czego wydatkowano kwotę 301.583,33 zł. 
Sprawozdania finansowe zostały przekazane do Rady Gminy oraz RIO w dniu 28 kwietnia br.  Do sprawozdań 
finansowych zalicza się: bilans z wykonania budżetu; bilans jednostki budżetowej na dzień 32.12.2022 r.; łączny 
rachunek zysków i strat jednostki; zestawienie zmian w funduszu jednostki oraz informacje dodatkowe.  
Sprawozdanie zostało już zaopiniowane przez Regionalną Izbę Obrachunkową. Opinia RIO jest pozytywna (radni 
otrzymali ją w materiałach). Skarbnik odczytała sentencję opinii. Rok budżetowy zakończył się nadwyżką 
budżetową w wysokości 1.226.833 zł.  
Prowadzący obrady przeszedł do zaopiniowania projektów uchwał: 

 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Mszana za 2022 rok wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Mszana za 2022 rok 

Nie było pytań do projektu.  
Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.  Komisja jednogłośnie 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 7 głosów „za”, przy 1 
„wstrzymującym się”. Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 
 w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Mszana za 2022 rok 

Skarbnik poinformowała, że Komisja Rewizyjna pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu i skierowała 
wniosek o udzielenie absolutorium. Został on wysłany celem zaopiniowania do Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Katowicach. 
Nie było pytań do projektu.  
Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.  Komisja jednogłośnie 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 7 głosów „za”, przy 1 
„wstrzymującym się”. Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 



 7

Punkt 7. Informacja o umorzeniach i zwolnieniach podatkowych 

Informację o umorzeniach, odroczeniach, rozłożeniu na raty i zwolnieniach podatkowych w Gminie w 2022 r. 
przekazała Pani Skarbnik. Na podstawie art. 67a i 67b ustawy z dnia 29 sierpnia 1997 r. – Ordynacja podatkowa 
organ podatkowy, na wniosek podatnika, w przypadkach uzasadnionych ważnym interesem podatnika lub 
interesem publicznym, może: 
1)   odroczyć termin płatności podatku lub rozłożyć zapłatę podatku na raty; 
2)   odroczyć lub rozłożyć na raty zapłatę zaległości podatkowej wraz z odsetkami za zwłokę lub odsetki 
określone w decyzji, 
3)   umorzyć w całości lub w części zaległości podatkowe, odsetki za zwłokę lub opłatę prolongacyjną. 
Umorzenie możliwe jest jedynie w odniesieniu do zaległości podatkowej, a więc w stosunku do podatku 
niezapłaconego w terminie. Organ podatkowy, na wniosek podatnika może w przypadkach uzasadnionym 
ważnym interesem podatnika lub interesem publicznym odroczyć termin płatności podatku, rozłożyć zapłatę 
podatku na raty  lub umorzyć w całości lub w części zaległości podatkowe wraz z odsetkami. Podatnik 
zwracający się z wnioskiem o umorzenie, rozłożenie na raty zaległości podatkowej winien do wniosku dołączyć 
stosowne dokumenty wymagane przy rozpatrzeniu wniosku. Dokumenty te stanowią informacje o osiąganych 
dochodach, miesięcznie ponoszonych wydatkach, sytuacji materialnej i finansowej, a w przypadku 
przedsiębiorcy - bilanse, zaświadczenia o udzielonej pomocy publicznej, formularzy dotyczących informacji o 
prowadzonej działalności. W 2022 r. nie wydano żadnej decyzji o umorzeniu zaległości podatkowych i 
rozłożeniu na raty. 
W 2022 r. ze względu na osiągany dochód zwolniono 26 osób z opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi na łączną kwotę 6.468,00 zł. Ulga za kompostowanie odpadów zielonych w kompostownikach 
dotyczyła 290 posesji, gdzie jest zamieszkałych 1.181 mieszkańców. Za 2022 rok ulga wyniosła 13.394 zł.   
Zaległości podatkowe za 2022 rok wynoszą –  100.201,72 zł, zaległości za opłaty komunalne – 77.752,68 zł. 
Nie było pytań.  

Punkt 8. Przyjęcie protokołów 

Prowadzący obrady poddał pod głosowanie protokół ze wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu i Infrastruktury 
oraz Komisji Spraw Społecznych z dnia 27 marca 2023 r.  Nie było uwag.  

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.  Protokół został przyjęty.  
 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”. Protokół został 

przyjęty. 
 
Następnie Prowadzący obrady poddał pod głosowanie protokół z posiedzenia Komisji Spraw Społecznych z dnia 
26 kwietnia 2023 r. Nie było uwag do protokołu. 
Głosowało 7 radnych, członków Komisji Spraw Społecznych. Było 7 głosów „za”.  Protokół został przyjęty.  

Punkt 9. Sprawy bieżące 

W tym punkcie Komisje opiniowały projekty uchwał na najbliższą sesję Rady Gminy: 
a/ projekt uchwały w sprawie uchwalenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Mszana w roku 2023 
Projekt radni otrzymali w materiałach. Omówiła go Pani Iwona Cofalik, insp. w Referacie GKiFZ. Każdego roku 
Rada Gminy jest zobowiązana do podjęcia uchwały w sprawie przyjęcia Programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt.  
Program, przygotowuje Wójt,  a uchwalony musi zostać do dnia 31 marca. Uchwała ta w bieżącym roku  była 
już podjęta, niestety została uchylona przez nadzór prawny. W nowym projekcie są ujęte wszystkie uwagi i 
opinie nadzoru prawnego.  
Projekt programu, o którym mowa, Wójt przekazuje do zaopiniowania: 
1) właściwemu powiatowemu lekarzowi weterynarii; 
2) organizacjom społecznym, których statutowym celem działania jest ochrona zwierząt, działającym na 
obszarze gminy; 
3) dzierżawcom lub zarządcom obwodów łowieckich, działających na obszarze gminy. 
Podmioty te w terminie 21 dni od dnia otrzymania projektu programu, wydają opinie o projekcie. Niewydanie 
opinii w tym terminie uznaje się za akceptację przesłanego programu. 
Program, o którym mowa zawiera wskazanie wysokości środków finansowych przeznaczonych na jego 
realizację oraz sposób wydatkowania tych środków. Koszty realizacji programu ponosi gmina. 
Do projektu nie było pytań. 
Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.   
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”.  
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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b/ projekt w sprawie przyjęcia od Powiatu Wodzisławskiego zadania publicznego zarządzania drogami 
powiatowymi położonymi w granicach administracyjnych Gminy Mszana w zakresie letniego utrzymania 
chodników powiatowych oraz utrzymania zieleni przydrożnej 
Projekt radni otrzymali w materiałach. Omówiła go Kierownik Dorota Rajszys. W związku z tym, że Powiat 
Wodzisławski nie chciał podnieść wysokości środków przeznaczanych na letnie i zimowe utrzymanie chodników 
przy drogach powiatowych, Gmina Mszana przejęła w poprzedniej uchwale w tym zakresie tylko zadanie 
zimowego utrzymania. Przekazana na ten cel kwota 10 tys. zł została wykorzystana i rozliczona do końca 
kwietnia br. Obecnie procedowany projekt zakłada przejęcie przez Gminę letniego utrzymania chodników i 
poboczy oraz utrzymania zimowego w drugiej połowie roku. Powiat przekaże na ten cel 26.800 zł, do czego 
należy doliczyć 911,74 zł, które nie zostały wykorzystane z dotacji z I półrocza na zimowe utrzymanie. Po 
przyjęciu tej uchwały zostanie spisane stosowne porozumienie z Powiatem. 
Pytania zadawali: 
 Radny Piotr Kuczera – czyli uchwała, którą należy podjąć, będzie obowiązywała do końca roku? 
 Kierownik D. Rajszys odpowiedziała – tak, uchwała obowiązuje do końca roku budżetowego.  
 Wójt M. Szymanek dodał, że negocjacje z Powiatem były trudne. Gmina starała się o zwiększenie dotacji na 

utrzymanie chodników i poboczy wzdłuż dróg powiatowych, wydawało się to naturalne w obliczu 
rosnących kosztów usług i materiałów. Okazało się jednak, że Powiat nie ma więcej środków. Po analizie 
Gmina uznała, że aby mieć dobrze utrzymane pobocza i chodniki, chce sama realizować to zadanie, bo jest 
szansa na 3 lub 4 koszenia, a Powiat przy swoich drogach wykonuje tylko 2.  

Więcej pytań nie było. 
Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.   
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”.  
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 
c/ projekt w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie 
zezwolenia na prowadzenie działalności na terenie Gminy Mszana w zakresie opróżniania zbiorników 
bezodpływowych oraz osadników z instalacji z przydomowych oczyszczalni ścieków 
Projekt radni otrzymali w materiałach. Omówiła go Pani Iwona Cofalik, insp. w Referacie GKiFZ. Uchwałę tej 
treści Rada Gminy podjęła już na sesji w kwietniu, jednak również została ona uchylona przez nadzór prawny. W 
uchwale są zawarte wytyczne, jakie powinien spełniać przedsiębiorca chcący ubiegać się o zezwolenie na 
prowadzenia tego rodzaju działalności i są to m.in. wskazania dotyczące: 
- zaplecza technicznego, które umożliwi wykonanie mycia i dezynfekcji pojazdów asenizacyjnych, które 
powinno się odbywać zgodnie z Rozporządzeniem Ministra infrastruktury w sprawie wymagań dla pojazdów 
asenizacyjnych, 
- świadczenie usług powinno odbywać się w sposób nie powodujący zagrożenia dla życia i zdrowia mieszkańców 
oraz zanieczyszczania tras wywozu, 
- miejsca zanieczyszczone nieczystościami ciekłymi podczas wykonywania usługi powinny być niezwłocznie 
uporządkowane i zdezynfekowane. 
W ocenie nadzoru prawnego Rada Gminy w poprzedniej uchwale wymagania stawiane przedsiębiorcom 
określiła w sposób nieprecyzyjny, dlatego uchwała została uchylona. W związku z tym został przygotowany 
nowy projekt uchwały. Jest on konsultowany z nadzorem. 
Do projektu nie było pytań. 
Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.   
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”.  
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 
d/ projekt w sprawie zmiany Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Mszanie 
Projekt radni otrzymali w materiałach. Omówiła go Kierownik OPS Pani Mirela Ledwoń. Konieczność 
dostosowania postanowień Statutu Ośrodka wynika z faktu nałożenia nań do realizacji kolejnych, dodatkowych 
zadań wynikających z ustawy z dnia 17 grudnia 2021 r. o dodatku osłonowym, ustawy z dnia 5 sierpnia 2022 r. o 
dodatku węglowym, ustawy z dnia 15 września 2022 r. o szczególnych rozwiązaniach w zakresie niektórych 
źródeł ciepła w związku z sytuacją na rynku paliw, ustawy z dnia 7 października 2022 r. o szczególnych 
rozwiązaniach służących ochronie odbiorców energii elektrycznej, a także ustawy z dnia 15 grudnia 2022 r. o 
szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu.  W 
dniu dzisiejszym rozpoczęły się konsultacje społeczne tego projektu uchwały. Potrwają do 29 maja do godz. 
10.00. 
Do projektu nie było pytań. 
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Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 
 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.   
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”.  
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 
e/ projekt w sprawie zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Mszana na lata 2023 
– 2029 
Konieczne do wprowadzenia zmiany omówiła Skarbnik Gminy Pani Małgorzata Gąsior. W związku z 
wprowadzonymi zmianami w budżecie gminy zachodzi konieczność aktualizacji informacji zawartych w WPF. 
Zmiany w planie dochodów i wydatków dotyczą zwiększenia w związku z wpływami darowizny z Fundacji JSW i 
Rady Rodziców, wpływami z opłaty alkoholowej oraz kapitalizacją odsetek na rachunku bankowym. 
W zakresie wydatków majątkowych na programy i projekty lub zadania pozostałe: Przedsięwzięcie pn. 
„Przebudowa drogi powiatowej nr 5021S ul. 1 Maja w Mszanie w formie zaprojektuj i wybuduj” - zadanie jest 
realizowane  w ramach porozumienia Powiatu Wodzisławskiego i Gminy Mszana. W związku z otarciem ofert w 
postępowaniu o udzielnie zamówienia publicznego oraz biorąc pod uwagę dotychczasowe ustalenia i wstępny 
montaż finansowy inwestycji uwzględniający dofinansowanie z programu Rządowy Fundusz Polski Ład należy 
dokonać zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej i uwzględnić kwoty partycypacji gminy w kosztach 
realizacji przedsięwzięcia. Wstępna szacunkowa wartość zadania wraz z nadzorem inwestorskim wyniesie 
24.000.000 zł.  
Biorąc pod uwagę powyższe kwota wydatków dla Gminy Mszana przedstawia się jak niżej:   
W wydatkach majątkowych ustala się łączne nakłady finansowe w wysokości 2.595.000,00 zł, 
Limit na 2023 r. -  0,00 zł 
Limit na 2024 r. - 400.000,00 zł 
LLimit na 2025 r. - 1.700.000,00 zł  
Limit na 2026 r. - 495.000,00 zł                                                                                                
 
Głos zabrał Wójt Gminy wyjaśniając, że Powiat jest już po II przetargu na realizację przebudowy ul. 1 Maja. 
Pierwszy został unieważniony z powodu zbyt wysokich ofert. Na to zadanie Powiat Wodzisławski pozyskał 
dofinansowanie z funduszu Polski Ład w kwocie 18,8 mln zł. Pozostałą kwotę Gmina i Powiat mają wyłożyć po 
połowie. Niestety w celu ograniczenia kosztów został zmniejszony zakres remontu. Mimo próśb i rozmów ze 
strony Gminy, droga będzie przebudowana na odcinku od skrzyżowania z ul. Skrzyszowską do mostu 
autostradowego. Chodnik będzie tylko po 1 stronie. Pod koniec maja ma być podpisana umowa z wykonawcą. 
Czas realizacji inwestycji – do 2026 roku, będzie realizowana systemem „projektuj i buduj”. 
Nie było pytań. 
Prowadzący obrady poddał projekt zmian do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.   
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”.  
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 
f/ projekt w sprawie zmiany budżetu Gminy Mszana na 2023 rok 
Konieczne do wprowadzenia zmiany omówiła Skarbnik Gminy Pani Małgorzata Gąsior. 
I. Zwiększa się plan dochodów budżetu gminy na 2023 r. o kwotę 133.277,01 zł: 
1. Dział 600 Rozdz.60014  –  Dotacja celowa z powiatu na zadania bieżące – 5.300,00 
2. Dział 756 Rozdz.75618  –  Wpływy z opłaty alkoholowej – 23.954,01 
3. Dział 758 Rozdz.75814  –  Kapitalizacja odsetek na rachunku bankowym – 68.723,00 
4. Dział 801 Rozdz.80101  –  Wpływy z darowizny z Fundacji JSW dla SP Mszana – 6.570,00 
5. Dział 801 Rozdz.80101  –  Wpływy z darowizny z Rady Rodziców dla SP Mszana – 730,00 
6. Dział 801 Rozdz.80101  –  Wpływy z darowizny z Fundacji JSW dla SP Gogołowa – 18.000,00 
7. Dział 926 Rozdz.92605  –  Wpływy z darowizny z Fundacji JSW dla GOS Mszana – 10.000,00 
II. Zwiększa się plan wydatków budżetu gminy na 2023 r. o kwotę 733.277,01 zł: 
1. Dział 600 Rozdz.60014 – Zakup usług pozostałych w ramach dotacji celowej z Powiatu  – 5.300,00 
2. Dział 801 Rozdz.80101 – Zakup materiałów i wyposażenia w ramach darowizny z Fundacji JSW i Rady 
Rodziców dla SP Mszana – 7.300,00 
3. Dział 801 Rozdz.80101 – Zakup usług pozostałych w ramach darowizny z Fundacji JSW dla SP Gogołowa – 
12.600,00 
4. Dział 801 Rozdz.80103 – Zakup usług pozostałych w ramach darowizny z Fundacji JSW dla Oddziału 
Przedszkolnego w Gogołowej – 5.400,00 
5. Dział 801 Rozdz.80101–Dokumentacja techniczna wraz z audytem, badaniem i analizą wskaźnikową projektu 
partnerskiego związanego z termomodernizacją SP Gogołowa – 68.300,000 
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6. Dział 851 Rozdz.85154 – Wynagrodzenia i pochodne w Świetlicy Środowiskowej w ramach programu 
przeciwdziałania alkoholizmowi – 13.000,00 
7. Dział 851 Rozdz.85154 – Zakup materiałów i wyposażenia w ramach programu przeciwdziałania 
alkoholizmowi – 23.954,01 
8. Dział 851 Rozdz.85154 – Zakup usług pozostałych w ramach programu przeciwdziałania alkoholizmowi – 
35.423,00 
9. Dział 900 Rozdz.90002 – Zakup i dostawa kontenerów na nowy PSZOK – 192.000,00 
10. Dział 900 Rozdz.90005 – Opracowanie Programu Ograniczenia Niskiej Emisji na lata 2024-2027 – 10.000,00 
11. Dział 926 Rozdz.92605 – Zakup usług pozostałych w ramach darowizny z Fundacji JSW dla GOS Mszana – 
10.000,00 
12. Dział 926 Rozdz.92695 – Zwiększenie środków na zadanie pn: „Aktywacja życia społecznego i poprawa stanu 
zdrowia mieszkańców poprzez rozbudowę infrastruktury sportowej sołectwa Gogołowa – 350.000,00 
Zmniejsza się plan wydatków budżetu gminy na 2023 r. o kwotę 600.000,00   
1. Dział 600 Rozdz.60014 –  Zadanie pn: "Przebudowa drogi powiatowej nr 5021S ul. 1 Maja w Mszanie” – 
600.000,00 zł 
 
Pytania zadawali: 
 Radny Piotr Kuczera – odnoście zmiany „Zakup i dostawa kontenerów na nowy PSZOK” –  ile kontenerów 

ma zostać zakupionych? 
 Odpowiedzi udzieliła insp. Iwona Cofalik – zostaną zakupione cztery kontenery 1100 l, sześć kontenerów 

KP7 i 4 kontenery KP40. Pozostałe kontenery, na przykład na baterie czy przeterminowane leki, gmina 
posiada.  

 Na pytanie Radnego P. Kuczery, czy przed zakupem tych kontenerów gmina przeprowadzi jakiś przegląd 
ofert, Kierownik D. Rajszys odpowiedziała – Gmina organizuje przetarg, ponieważ kwota zakupu tego 
wymaga. 

 Wójt M. Szymanek dodał, że wprowadzona do budżetu kwota jest kalkulacją kosztorysową. Wyposażenie 
PSZOK zostało wyłączone z przetargu na budowę Punktu, aby mogło do niego przystąpić więcej firm 
budowlanych.  

Więcej pytań nie było. 
Prowadzący obrady poddał projekt do zaopiniowania: 

 Z Komisji Spraw Społecznych głosowało 7 radnych. Było 7 głosów „za”.   
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 Z Komisji Budżetu i Infrastruktury głosowało 8 radnych.  Było 8 głosów „za”.  
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 
Dalej w sprawach bieżących Komisje omawiały uchwały dotyczące kilku apeli, które wpłynęły do Rady Gminy 
Mszana z gmin ościennych: 
- wpłynęła Uchwała Rady Miejskiej w Czerwionce-Leszczynach z dn. 28 kwietnia 2023 r. w sprawie przyjęcia 
apelu o poparcie działań mieszkańców Palowic i Szczejkowic, sprzeciwiających się budowie trasy Kolei Dużych 
Prędkości – linii kolejowej 170 Katowice – granica państwa – Ostrawa, przez te miejscowości. 
Głos zabierali: 
 Prowadzący obrady Pan Rafał Bura przypomniał, że Gmina Mszana konsekwentnie protestowała przeciwko 

przebiegowi CPK. Rada Gminy w listopadzie 2020 roku podjęła uchwałę wyrażającą sprzeciw wobec 
planowanego przebiegu CPK przez nasz teren.  

 Radny Roman Goik zadał pytanie, czy Gmina powinna znów przypomnieć, że protestuje przeciw budowie 
CPK? 

 Wójt zwrócił uwagę, że ta konkretna uchwała dotyczy gminy Czerwionka-Leszczyny. Stanowisko Gminy 
Mszana jest niezmienne, protestowano od początku, gdy inne gminy milczały, bo sprawa bezpośrednio ich 
nie dotyczyła. Nasza Gmina organizowała wiele działań w tym zakresie.  

 Pani Aleksandra Tkocz, Kierownik Referatu Planowania i Inwestycji przypomniała, że również w 2022 roku 
Komisja Spraw Społecznych oraz Komisja Budżetu i Infrastruktury  Rady Gminy na wspólnym posiedzeniu 
podjęły wniosek w sprawie negatywnej opinii co do zaproponowanych wszystkich wariantów przebiegu 
CPK przez teren gminy. Było to w trakcie procedury konsultacji tras. Stanowisko Komisji zostało przekazane 
do ministra Marcina Horały, który odpisał, że stanowisko Gminy Mszana jest mu znane od dawna. 

Więcej głosów nie było. 
 
- Wpłynęła Uchwała Rady Miasta Rybnika z dnia 27 kwietnia 2023 r. w sprawie wystąpienia z apelem do 
Międzynarodowego Komitetu Olimpijskiego w sprawie zapobiegania udziałowi rosyjskich i białoruskich 
sportowców w igrzyskach olimpijskich oraz zawodach rangi międzynarodowej. 
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Prowadzący obrady Pan Rafał Bura przypomniał, że Gmina Mszana wsparła zaatakowaną Ukrainę poprzez 
przekazanie wozu strażackiego. Komisje uznały, że ponieważ uchwała Rady Miasta Rybnika ma charakter 
jedynie informacyjny, nie zajmować stanowiska w tej sprawie. 
 
- Wpłynęło pismo Gminy Siemianowice Śląskie z prośbą o poparcie inicjatywy ustawodawczej wobec Rządu i 
Sejmu RP w zakresie nowelizacji ustawy o ochronie praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie 
Kodeksu cywilnego 
W trosce o unormowanie sytuacji na rynku najmu lokali mieszkalnych miasto prosi o poparcie inicjatywy 
ustawodawczej zgłoszonej w formie petycji o wobec Rządu i Sejmu RP w zakresie nowelizacji ustawy z dnia 21 
czerwca 2001 roku o ochronie lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego, 
polegającej na wyłączeniu gmin jako podmiotów odpowiedzialnych za zapewnienie lokali przeznaczonych na 
najem socjalny dla mieszkańców eksmitowanych z innych lokali w związku z generowaniem wysokich kosztów 
ponoszonych przez gminy. 
Temat omówiła Pani Aleksandra Tkocz, kierownik Referatu PI – Ustawa o ochronie praw lokatorów, 
mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego reguluje zasady i formy ochrony prawnej 
lokatorów oraz zasady gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy. Gmina Mszana nie posiada lokali 
socjalnych, jednak temat dotyczy również naszego samorządu. Ustawa przewiduje, że obowiązek zapewnienia 
najmu socjalnego lokalu dla eksmitowanych ciąży, na podstawie wyroku sądu, na gminie właściwej ze względu 
na miejsce położenia lokalu podlegającego opróżnieniu. Jeśli gmina nie dostarczyła lokalu, właścicielowi, który 
nie może dokonać opróżnienia lokalu przysługuje roszczenie odszkodowawcze od Gminy na podstawie Kodeksu 
cywilnego, w wysokości czynszu albo innych opłat za używanie lokalu. 
W piśmie jest prośba o poparcie inicjatywy uchwałodawczej Siemianowic Śląskich. Miasto to złożyło petycję 
wobec Rządu i Sejmu RP w zakresie nowelizacji ustawy z dnia 21 czerwca 2001 roku o ochronie lokatorów, 
mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego, polegającej na wyłączeniu gmin jako podmiotów 
odpowiedzialnych za zapewnienie lokali przeznaczonych na najem socjalny dla mieszkańców eksmitowanych z 
innych lokali w związku z generowaniem wysokich kosztów ponoszonych przez gminy. 
Pani Kierownik dodała, że ze względu na to, iż problem ten może również dotyczyć naszej Gminy, warto 
zastanowić się, czy nie poprzeć inicjatywy Siemianowic Śląskich. Wprawdzie nie ma w gminie lokali socjalnych 
ani komunalnych, ale faktycznie obecne przepisy są dla gmin niekorzystne. W przypadku orzeczenia przez sąd 
uprawnienia zapewnienia najmu lokalu socjalnego, Gmina musi taki lokal wskazać lub zapłacić wysokość 
czynszu. Takie wnioski, z rzadka, ale już do Gminy wpływały. Może to być również eksmisja z lokalu 
prywatnego. 
 
Pytania zadawali: 
 Radny Piotr Kuczera zadał pytanie, czy Gmina ma obowiązek posiadać lokale zastępcze? 
 Odpowiedzi udzielił Wójt – na dzień dzisiejszy Gmina takich mieszkań nie posiada. Zdarzały się już 

natomiast przypadki, gdy przychodziły osoby zainteresowane takimi lokalami. Podobnych przypadków 
może być coraz więcej. Jest to trudny temat. Jako gmina wiejska nie posiadamy zasobów komunalnych, 
obecnie nie mamy ani terenów, ani środków na wybudowanie takich lokali.  

 
Prowadzący obrady otworzył dyskusję w temacie, czy warto, aby Gmina Mszana również złożyła podobną 
petycję w zakresie nowelizacji ustawy o ochronie lokatorów. 
Po dyskusji członkowie obu Komisji zawnioskowali, aby przygotować projekt uchwały w tej sprawie, który byłby 
procedowany na kolejnej sesji. Wniosek stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Następnie w sprawach bieżących Kierownik Referatu GKiFZ Pani Dorota Rajszys poinformowała radnych o 
prowadzonych przez Urząd Gminy przygotowaniach do opracowania Programu Ograniczania Niskiej Emisji  na 
lata 2024-2027, gdyż poprzedni program został zrealizowany. Gmina chce przeprowadzić wśród mieszkańców 
badanie ankietowe, aby zorientować się, jakim rodzajem ogrzewania są zainteresowani, jak duże jest 
zainteresowanie na nowoczesne, odnawialne źródła energii, takie jak pompy ciepła, panele fotowoltaiczne. 
Również być może zostaną dopuszczone w Programie piece węglowe 5 klasy z automatycznym załadunkiem 
paliwa. Na te ostatnie nie będzie z pewnością środków zewnętrznych, np. z WFOŚiGW, ale być może uda się 
wygospodarować środki z budżetu gminy. 
Gmina planuje również przystąpić do projektu partnerskiego w ramach Programu Fundusze Europejskie dla 
Śląskiego 2021-2027. Jest to działanie 10.6 Rozwój energetyki rozproszonej opartej o odnawialne źródła energii 
– projekty grantowe. Na stronie internetowej urzędu pojawił się link do ankiety dla mieszkańców - właścicieli 
budynków jednorodzinnych. Ankieta trwa do 22 maja 2023 r. Jej celem jest zbadanie zapotrzebowania na 
instalacje odnawialnych źródeł energii na terenie naszej gminy. W tym programie Gmina Mszana chce 
uczestniczyć z innymi partnerami: gminą Godów, Gorzyce i Marklowice oraz miastami Żory i Wodzisław Śląski. 
To ostatnie miasto jest liderem projektu. Ta ankieta również pokaże skalę zainteresowania OZE. W tym 
Programie są już ściśle określone rodzaje inwestycji, które mogą być dofinansowane. Są to 3 rodzaje:  

1. pompa ciepła, instalacja fotowoltaiczna, magazyn energii 
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2. pompa ciepła, instalacja fotowoltaiczna 
3. instalacja fotowoltaiczna, magazyn energii.  

 
Dalej w sprawach bieżących głos zabierali:  
 Radny P. Kuczera poruszył temat bardzo dużej ilości worków z odpadami segregowanymi, pojawiających 

się ciągle przed tymi samymi posesjami. Trudno uwierzyć, że jedni a ci sami właściciele produkują tak duże 
ilości odpadów szklanych, papieru czy plastików. Należy przeprowadzić kontrole, czy nie są to odpady z 
działalności gospodarczej, bo przedsiębiorcy powinni mieć odrębne umowy na odbiór odpadów. Nie ma 
zgody na to, żeby ktoś za pieniądze wszystkich mieszkańców oddawał odpady z działalności gospodarczej. 
Jest to naciąganie przepisów, za co wyższymi stawkami zapłacą wszyscy mieszkańcy. 

 Wiceprzewodniczący Rady Gminy Tomasz Mrowiec zwrócił uwagę, że również zna takie posesje, gdzie 
każdego miesiąca stoją duże ilości worków, ale wie, że mieszkają tam 3 rodziny, a wtedy odpadów ma 
prawo być więcej. Może być też tak, że na jedno miejsce ustawiają worki mieszkańcy kilku sąsiadujących 
posesji. 

 Kierownik D. Rajszys wyjaśniła, że czym innym jest odpad, wytworzony przy okazji działalności, a czym 
innym odpady pochodzące bezpośrednio z działalności gospodarczej – np. papierek czy butelka ze 
śniadania pracownika to odpad komunalny. Gmina może skontrolować, czy przedsiębiorca prowadzący 
działalność gospodarczą posiada odrębną umowę na odbiór odpadów komunalnych. 

 Pan Wójt poprosił Pana Radnego Kuczerę, że jeśli ma informacje o możliwych nieprawidłowościach, może 
je zgłosić do Urzędu Gminy. Zostanie przeprowadzona kontrola. 

 Pan Radny Kuczera zadał następnie pytanie o wielkość terenu, gdzie powstaje nowy PSZOK przy ul. 
Górniczej w Mszanie. Czy do Gminy należy tylko ta działka, czy i sąsiednia? Bo wydaje się, że teren pod 
PSZOK jest dość mały. 

 Pan Wójt odpowiedział, że PSZOK został zaprojektowany zgodnie z normami i według standardów dla 
takich obiektów. Na środku została juz ustawiona waga, miejsca po bokach również wydaje się 
wystarczająco. Zobaczy się, jak ten plac będzie wyglądał po ustawieniu kontenerów. Gdyby okazało się, że 
miejsca jest mało, Gmina dysponuje terenem obok. 

Więcej pytań i głosów nie było. 

Punkt 10. Zakończenie posiedzenia 

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodniczący Rafał Bura zamknął wspólne posiedzenie Komisji. 
 
Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych 
/-/  
Rafał Bura 
 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Infrastruktury 
/-/  
Beata Wieszołek 
 
 
Protokołowała:   
/-/  
Mirosława Książek-Rduch  
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Wniosek ze wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu i Infrastruktury  
oraz Komisji Spraw Społecznych Rady Gminy Mszana 

z dnia 18 maja 2023 roku 
 

w sprawie 
wystąpienia Gminy Mszana z petycją wobec Rządu i Sejmu RP w zakresie nowelizacji ustawy  

z dnia 21 czerwca 2001 roku o ochronie lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu 
cywilnego, polegającej na wyłączeniu gmin jako podmiotów odpowiedzialnych za zapewnienie lokali 

przeznaczonych na najem socjalny dla mieszkańców eksmitowanych z innych lokali w związku  
z generowaniem wysokich kosztów ponoszonych przez gminy 

 
W związku z pismem władz samorządowych Miasta Siemianowice Śląskie z dnia 12.04.2023 r. z prośbą o 
poparcie inicjatywy ustawodawczej wobec Rządu i Sejmu RP w zakresie nowelizacji ustawy o ochronie praw 
lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego, Komisja Budżetu i Infrastruktury oraz 
Komisja Spraw Społecznych Rady Gminy Mszana wnioskują o poparcie inicjatywy ustawodawczej Miasta 
Siemianowice Śląskie poprzez wystąpienie Gminy Mszana z petycją wobec Rządu i Sejmu RP w zakresie 
nowelizacji ustawy z dnia 21 czerwca 2001 roku o ochronie lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o 
zmianie Kodeksu cywilnego, polegającej na wyłączeniu gmin jako podmiotów odpowiedzialnych za zapewnienie 
lokali przeznaczonych na najem socjalny dla mieszkańców eksmitowanych z innych lokali w związku z 
generowaniem wysokich kosztów ponoszonych przez gminy. 
 
Uzasadnienie: 
Ustawa o ochronie praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego reguluje 
zasady i formy ochrony prawnej lokatorów oraz zasady gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy. 
Gmina Mszana nie posiada lokali socjalnych, jednak temat dotyczy również tutejszego samorządu. Ustawa 
przewiduje, że obowiązek zapewnienia najmu socjalnego lokalu dla eksmitowanych ciąży, na podstawie wyroku 
sądu, na gminie właściwej ze względu na miejsce położenia lokalu podlegającego opróżnieniu. Jeśli gmina nie 
dostarczyła lokalu, właścicielowi, który nie może dokonać opróżnienia lokalu przysługuje roszczenie 
odszkodowawcze od Gminy na podstawie Kodeksu cywilnego, w wysokości czynszu albo innych opłat za 
używanie lokalu. 
Na dzień dzisiejszy Gmina Mszana nie ma w zasobach mieszkań komunalnych ani socjalnych, jednak obecne 
uregulowania prawne są dla Gminy niekorzystne. W przypadku orzeczenia przez sąd uprawnienia zapewnienia 
najmu lokalu socjalnego, Gmina musi taki lokal wskazać lub zapłacić wysokość czynszu, co generuje koszty dla 
budżetu Gminy. 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Infrastruktury 
/-/  
Beata Wieszołek 
 
 
Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych 
/-/  
Rafał Bura 


